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Praca niniejsza jest owocem wolnych chwil niemal całego życia. Usiłowaniem 
mym było stworzyć pismo stenograficzne, któreby miało własności następujące:
1. zgodność z naturą języka naszego, 2. niezawisłość od liniji wierszowej, 3. łatwą 
czytelność, 4. reguły niezawikłane i wreszcie, 5. krótkość ciągów dostateczną.

Te własności osięgam przez to, że chociaż układ opieram głównie na systemie 
Gabelsbergera, unikam przecież naśladownictwa, nie zgadzającego się z naturą pol­
szczyzny. Jakoż ustalam znaki na wszystkie głoski polskie z uwzględnieniem zasady, 
iż podobnym brzmieniom odpowiadać mają podobne kształty.

Główną zaś taką, własnością jest, ze znaki na spółgłoski mocne: t, k, ch . . . 
różnią się od' znaków na spółgłoski słabe d, g, h.... systematycznie tylko wyso­
kością, przez co osięgam tę korzyść, iż znaki wysokie nie potrzebują być 2l/a razy 
tak wielkie, jak średnie; wystarczy bowiem stosunek up. t: d jak 1'/,: 1, albowiem 
przypadkowe niedochowanie takowego, a więc pomieszanie znaków i brzmień powino­
watych t z d, k l g itd. nie sprowadza jeszcze nieczytelności. Mała zaś stosunkowo 
wielkość znaków wysokich czyni je zdolniejszymi do wznoszenia i spuszczania bez 
narażania się wejścia w wiersz poprzedni lub następny.

Znaki pojedyncze są co do znaczenia niezawisłymi od położenia względem liniji 
wierszowej, również i wokalizacyja, przez co pismo staje się przydatne i do konceptów, 
gdzie się zdarza wstawianie słów między wierszami. Reguły są zwięzłe, a oryginalna 
metoda śmiałych a wyraźnych skracać czyni pismo wedle potrzeby bardzo krótkim.

Mam przeto nadzieje, że praca moja przyczyni się do rozkrzewienia u nas jeszcze 
mało rozpowszechnionej sztuki stenograficznej.

W końcu wspomnę, że pismo moje da się zastosować z bardzo małymi zmia­
nami na każden inny język sławiański oraz na francuzki.

Wiedeń, w sierpniu 1892.

M. Suchecki.
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Stenograflja uczy pisać o wiele prędzej, niż pismem zwyczajnym, a jej naj 
wyższym zadaniem jest nabycie chyżości, dozwalającej schwycić wiernie mowę czyjąś 
Możność dokazania tego polega na tym, że:

1. Znaki (litery) stenograficzne są prostsze, t. j. mniej ciągów wymagające 
niż łacińskie; wiele zaś grup głosek da się wyrazić zlaniem paru znaków w jeden. I

2. Niektóre głoski nie uwydatniają się, osobliwie takie, których w potoczne 
mowie nie domawiamy, np. jabłko, Maciejowski. Na słowa*)  zaś często uży­
wane (na wzór zwykłego p. = pan) i na formy gramatyczne są osobne skrócenia.

3. Według pewnych reguł skracać można także słowa, których znaczenie dopien 
ze związku myśli wypływa, np. w zdaniu: Myśliwy strzelił do za.... odgadnie 
każdy, co znaczy to za.

*) Stowo duchu polszczyzny znaczy iffiort a nie geitWort; mawiamy bowiem: 
słowa pisma świętego, — powtórz słowa moje, — proszę pana na słówko, -- słownik, — 
dosłownie .... nic mając na myśli czasowników. Wyraz zaś znaczy ?lu§brutf.

Według powyższych pojęć podzielimy więc naukę stenograficzną na trzy części 
I. Pisanie słów bez skracań. II. Skracanie słów niezależne. III. Skracanie słów za­
leżne (od myśli w zdaniu).

Część I. redukuje ciągi przeciętnie do */ 4, część II. do */ 5, część III. do */ 6 
nawet '/7 ciągów pisma zwyczajnego.

Przed zaczęciem nauki jeszcze wzmianka o pisowni stenograficznej. Mając ni 
każdą głoskę znak osobny, stenograflja żadnego języka nie zapatruje się na pisownię 
zwykłą, niepraktyczną, potrzebującą często dwóch liter na jedno głoskę, jak SZ, CZ, 
ch .. . ., a nawet nielogiczną, bo wyrażającą jedno brzmienie raz tak, raz owak 
np. w słowie: koń, konia wyrażamy głoskę ń raz jedną literą ń, drugi raz dwiema ni. 
W stenograflji takiej niekonsekwencyji popełniać nie będziemy, pisząc jednostajnie- 
koń, kona, m’odu, brać, braće, p’astować, w’ara, traf’a, trafi, mów’i... 
a taką pisownię zachowamy dla zrozumiałości zwykle i w wysadzie przykładów pojedyn­
czych słów lub zdań; z powodu jednakże braku czcionek na k’, g’, p’, b’, f, w’, m’ 
litery te muszą być apostrofowane, zamiast kreskowane.

Do ćwiczeń początkowych używaj piór stalowych, do późniejszych i do praktyki 
ołówków średniej twardości.

Każdy §. następującej osnowy porównuj z odpowiednim §. tablic, które dla 
łatwiejszej manipulacyji odłączyć można.



Pismo nieskracane.

A. Znaki.
§. 1. Kształty znaków.

Spamiętanie znaków można sobie ułatwić, pomnąc, że w ogólności podobnym 
głoskom (brzmieniom) *)  odpowiadają podobne znaki, a mianowicie:

a) Znak ę jest rozciągniętym e, znak a rozciągniętym o.
h) Na brzmienia powinowate; i, y, użyte są kreseczki kierunkowe, cienka nizka. 

gjąiba nizka ; także znak j jest podobną kreską, lecz dłuższą i nieco łukowatą.
c.) Znaki na spółgłoski mocne: S, SZ, Ś - t, C, CZ, ć - k, ch - p, p’, f, f

różnią się od odpowiednich na słabe: z, ż, Ź - <1, dz, dz, dź - g, h -b,b’,w,w’ 
tylko wysokością.

d) Podobnież różnią się wielkością lub rozciągłością znaki: r, m, m’ od: rz, n, ń.
e) Znaki na spółgłoski cienkie; ś, Ź, ć, dź, p’, b’, f*  w\ m’, ń są mniej 

lub więcej odmianą kształtów: s, Z, C, dz, p, b, f, W, m, n, i są do­
łem kończyste.

f) Znak 1 jest przewróconym znakiem ł.
tj) Na końcówkę -ów (odpowiadającą innosławiańskiemu długiemu u) jest znak 

osobny, dłuższy niż na u.

§. 2. Uwagi dodatkowe o znakach.
Wysokość znaków proporcyjonalną uwidocznia osobne zestawienie; według 

takowego dzielą się znaki na nizkie, średnie i wysokie. Przyjmując wysokość średnich 
za jednostkę, nazwiemy takowe jednosto pniowe; wysokie są przeto p ó ł tor a- 
stopniow e, zaś nizkie mniej lub więcej półstopniowe. Jeśli ci pismo w tablicach 
za drobne, możesz wszystkie znaki stosownie powiększyć tak, aby znak średni czyli 
jednostopniowy c, równał się wysokości litery zwyczajnej w, jak je zwykle pisujesz.

Położenie normalne wszystkich znaków jest na liniji wierszowśj, t. j. ogon 
żadnego nie sięga pod liniję, jak w lacince p, j ...; wszystkie wszakże mogą być 
według potrzeby i wygody wznoszone lub spuszczane. Znaki, będąc mniej lub więcej 
ciągami używanymi w piśmie zwyczajnym, otrzymują w ciągach kierunkowych tylko 
słaby, mimowolny nacisk, gdyż nacisk umyślny, silniejszy, ma już osobne znaczenie.

Znaki e, ę, O, a, i, j, w, Ś mogą się także według potrzeby ciągnąć odwrotnie, 
t. j. pierwsze cztery od prawej ku lewej, a następne z dołu do góry, przy czym znak j 
może stracić krzywiznę.

Znaki k’, g’, których ustanowienie było rzeczą logiczną, ale nie konieczną (bo 
k, g cieńczeją tylko przed e, i: k’edy, k'iwa, — drog’e, drog’i), użyte będą wszakże 
w niektórych wypadkach także dla k, g.

B. Wyrażanie samogłosek. 
§. 3. Zasady ogólne.

Samogłoski wyrażają się najczęściej tylko łącznikiem, t. j. króseczką łączącą 
znaki spółgłoskowe, urozmajiconą kształtem i kierunkiem wedle wzorów §. 1., tak,

*') Nie mieszaj znaczenia wyrazów: gioalca (Sani) a litera (53uc()ftnbe).
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że na wyrażenie samogłoski zwykle straty czasu się nie czuje. Dla a używa się nacisku 
w znaku spółgłoskowym, a w rzadkich tylko razach wypadnie znak samogłoski 
osobno uwydatnić. Porównaj sposób pisania słów w trzech zdaniach tablicy z kształ­
tami znaków §. 1.

Z tych przykładów widoczna, iż co do miejsca, pismo stenograficzne nie na­
stręcza wielkiej oszczędności; o tyle większą atoli jest oszczędność co do ciągów 
a więc i czasu, które w tych przykładach pisma nieskracanego wynoszą ledwie */ ’ 
lub nawet */ 4 ciągów pisma zwyczajnego.

§. 4. Wyrażanie a.
Samogłoskę a wyrażaj całkowitym znakiem, składającym się z części naciskowej 

i łącznika, tylko na początku słów; w środku słowa bowiem nacisk da się uwydatnić 
w znaku .spółgłoski poprzedzającej, czyniąc go grubszym. Na końcu słowa uwydatnianie 
umyślne łącznika, który już nic nie łączy, jest zbyteczne, bo wystarczy sam nacisk.*)

As ach, ale, amen, Adam; sala, zaraz, szal, żaba, śadam, Kaźa, tam, 
dam, cal, sadza, czas, ćał, dżad, kawaler, gazeta, chata, hałas, pas, baran, 
p ana, b ała, fala, wara, mała, miał, nasz, bana, jad.

5. Wyrażanie e.
Króseczkę pochyłą e wypisuj na początku i na końcu słów wyraźnie; w środku 

zaś może ona według okoliczności przyjąć i kierunek nieco prostopadlejszy.
Ej, eter, Ewe, sen, szereg, że, śeje, żele, ten, teka, dech, cena, ćecze, dźel, 

k eł, g er, pełen, bez, p’es, b’el,fez, wesele, w’eźe, referat, rzecz, łeb, Lech, mebel, 
dane, nech, jeden.

Skoro więc dwa znaki spółgłoskowe połączone są normalnie, jak litery 
w zwykłym piśmie, czytaj między nimi e.

§. 6. Wyrażanie e.
Znak ę jest także pochyłym łącznikiem, lecz dłuższym, niż dla e, przez co znak 

po nim następujący często się wzniesie względem poprzedniego.
. kasze, każę, śęgać, źęć, tęcza, dębem, lecę, cedzę, ćefi, dźe-

kuję, kępa, gęs, chęć, pędzę, będę, ćęta, lub'ę, w’ęźeń, ręka, recze, narzedze 
męka, najęta. “ '■

7. Wyrażanie i.
Samogłoskę i wyrażaj łącznikiem ciągniętym w górę, przez co znak następujący 

wzniesie się zawsze najmniej o długość znaczku i względem poprzedniego a najwięcej 
o wysokość 1 (por. §. 2). Na początku słowa można króseczkę i zacząć pod wierszem, 
aby znak następny stanął.na wierszu. Znak j po i da się zwykle dosztukować jednym 
ciągiem w górę, więc to ij zrobić 1 */ 2 stopniowe.

leći,dźik'i, Idiwa, fil, chinina, Himalaja, p’iłem, b’ilet, ffi, 
, ,.s’ m Izabela, Iż, Itaka, idę, idźe, ib’is, im'e, Irena, ile, inny:

k ij, k’ija, k’ije, b’ij, b’ije, b’iję.

8. Wyrażanie y.
Samogłoskę y wyrażać będziesz znakiem podanym w §. 1., t. j. kreseczką 

grubszą, niż dla i, tylko w razach szczególnego uwydatnienia, osobliwie w skróceniach ; 
ziesztą zawsze kreseczką w górę, jak dla i. Dwuznaczności nigdy nie będzie, albowiem

) Przykłady w tym i następujących §§. ugrupowane beda 
chodzi, gramatycznie, według tablicy §. 1., t. j.: a, e, e, i, y, ó, 
t,d, c, dz, cz, dżć, d&, k, g, k’, g', ch, h, p, b, p', b’, f wjf', w, r, 
Więc tu najprzód a początkowe, potym w połączeniu: sa, za, sza,

co do znaków, o które 
ą, u, s, z, sz, i, i, i, 
rz, 7’ l, m, m', n, ń, j.
¿a, sa, ¿a itd.
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■ ■ .,nnk svólKloski poprzedniej oznajmia, czy wymawiać y, czy i. Zważ tylko że 
|UZ l w iskich po spółgłoskach grubych, t. j.: S, z, sz, z, t, d, C, dz,
1>,,]:lk. w w rz? } nl? n wymawia y, zaś po cienkich: Ś, Z, C, dz, k’,

GJ’ ’’b’ f w’ i, ni’, ń, j wymawia i. Przykłady lepiej wyjaśnią.
g ’ ₽ ’ ¿lina ’¿sina)’, razy (razi), kaszy, szyće, Żyd, tyle, dyszel,. Cygan, ubodzy, 

t.nm chyba pi Cp'ii), (Vił)> rafy> łewy wysokl’ wytoc\wyba-
C^-> V/rnstek^V- lepiéj zaczynać nieco pod wierszem, aby reszta słowa stała na 

S. „

7 nrzvkladów: Żyd, czytam.......widoczna, że chociaż łącznik w górę czasem
mnići wyraźnie się zrobi, to w odczytaniu to nie wadzi, bo już położenie znaku (1, t 
względem poprzedniego wskazuje, iż niema się czytać e.

§. 9. Wyrażanie o.
Samogłoskę O wyrażaj zwykle półkolem spłyniętym ze znakiem poprzednim; 

znaków SZ CZ dzieje sie to większym zaokrągleniem kluczki. Tylko znaki prosto 
lub ostro zakończone nie dozwalając rzeczonego spływu, wymagają wypisania znaku o, 
który za to znowu często zręcznie ze znakiem następnym zjednoczyć się dozwala. 
Wzory na wszelkie wypadki pouczą. , . ,

’ Sowa, sokoł, zorza, szopa, żołńśrz, żona, śoło, jeźoro, Kazo, tor doba, 
codéen coś, wodzow’i, radzono, kaczor, dżokej, ¿oca, ocosany Maco,, dzobak, 
Fdéo ’koło, kole, goły, chowam, echo, chochla, hodować, pole, boli, up or, pon, 
b’oder, rob'ono, heb’osa, fotel, woda, w’odę, w’oseł,łow’ono, rola, parzony,, łos, 
los, lodu, palowane, moja, m’odem, nos, bose, jod, Maryjo; macosze, oszołom ony, 
ożyć, okazały, ogon, Oleśa.

10. Wyrażanie ą.
Samogłoskę a, czyli nosowe O, wyrażać będziesz analogicznie w ogólności 

lukiem rozciaglejszym, niż dla 0. Do osobnych właściwości należy np. rozciąganie ku 
dołowi kluczek u znaków sz, CZ, i końców u znaków ś, C, C, cli, J (j w środku i na 
początku słowa może się zamienić i w kluczkę) a mianowicie o 1 stopień ku dołowi 
według wzorów na główniejsze typy; przykłady pouczą do reszty.

Sad sążeń, zab, kasza, kiszą, mażą, mażąc, żądać,. sądź, osą, mazą, 
zźabł, ta, dać, lecą, lecąc, obcążki, radząc, począł, ryczą nacą, cąg ntca dzą- 
seł, m’ edźa, kąt, gąśor, pachą, pychą, pączek bąk, p ątek, łap ąc, ryb ą, Llbąz 
rafa, was,łow’ac, Wązał, rąb’e, rządzi, łąką, ląd, wolą,. mąka, m ąc, łam ą, 
naganą^gańąc, jął, pająk, mają, w’ija, w’ijac, myją, myjąc.

11. Wyrażanie u.
Samogłoskę U wyrażaj łącznikiem poziomym, przez co znak następny zwykle 

mimowolnie niżej napisać się musi.
Suchy, zupa, szum, kożuch, Kaśu, Turek, ładunek, cud wodzu czubaty, 

ćułać dźura, kura, guma, chuchać, Hucuł, puch, burza, gap u, gołęb u, fwra, 
wuju, ołow’u, rulon, rubel, rzucam, tup’e, luki, muł, Radom’u, ponuro, nuchae, 
Julek, kupuje, kukurudza, kupują.

Z przykładów: suchy, zupa, chuchać, Hucuł, rubel . widoczna iz 
często lepiej słowo zaczynać nad liniją wierszową, aby następne znaki zbyt pod wiórsz 
nie wchodziły; tak postąpić trzeba ze słowami, w których się u powtarza, jak: k u- 
p uje, kuk u r u d z a, kup u j ą.

12. Wyrażanie é, ó.
Litere é, oznaczającą w duchu polszczyzny niezepsutéj brzmienie i luby, odda­

waj stenograficznie raczej znakiem i (y), niż znakiem e; tym sposobem odrozmsz np.:
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f (erp^rze(Sepeber),rzekę(ben głuf§), cel (giel), też(qU(m (ja,
od: je (e§), p’erze (tnafĄtj, rzekę (uf) jagę), ceZ^bfi^t), też (biefe), pld '

Podobnież wyrażaj ó raczój znakiem u, niż o, bo wtedy odróżnisz: póty pól 
poł, skora, sol.... od: poty, Pol, poł, skora, sol.... 1

Pewna jednakże swoboda co do wyrażania 6, ó znakami e, O, zawsze sie jednak 
stenografowi ze względów tachygraficznych pozostawia, np. b’eda, żer, wóz czółno 

Koncowkę -ow pisz znakiem — fziicinvm inż / & 1 \ v+' i w środku słowa, jeżeli następuje spółgłoska; pasów^ćaaów °™g0 ™\zawadzi UZ.VĆ I 
czas, makówka. 9 ' J > oizechow; row, iców- |

§. 13. Dwie samogłoski.

ty«., 
’wi'z^7 PTT ’* ’■ “XXXSSg’ “s

Z"S'- Malm- i°a’ 
wyuczył ruina, poorany,9poufały, mj. Mam 
lilia, lilu, lilię, lili^ uiie, iiii(fm. ^olei ’ J )’ MmU1’ Mwyt’ Maryn;

c. Kombinacyje spółgłosek.

§. 14. Reguły ogólne.
staraó * S““Ż »i*y  i’’ “Z‘ l'T) Sii'Stata“ “»<*»*  

stępujące: t. Zl™ znatów t k ” n “ "“ l’’,°’ * ” “ “ "•-
bezpośrednie, t. "bX™k™. , ±T'” “J““’ * ' **•!  M**  

j»*»go  drugim; 5. wpisanie następnego »"’pmdm’^™^”!?’1.‘‘■.pr!etria""“ 
“ Pid!to™"“ i pSrist 7*Cni*uZ

«ko wnet odróżni skrócony ód '“S““ “,stl“ poznika, lecz
P^eZt^p^SZitn^ ’"Z** ’ W«'»' —M.

«*  r^io z«, do ‘ * roa* “

k»>, ó • p”"gS * ■ < t-. \£kr’Łri-km>
także co do g. 1 ‘ * ’ niz ’ podobnież ma się rzecz

§. 15. St i grupy powinowate.
ninnmSit “ 7“ * P-

kombinuje w sobie kształty sz i cz. ' ‘ " ’ * dy P°Jnue’ lz n₽- znak MCZ

±”“-
źdźbło, źdźerstwo. ‘ y’ SCma’8C^’ÓĆiskam’ ko^> ¿¿^czyźiec,

§• 16. Grupy z r.
źdźbło, źdźórstwo.

wypriM0 r P'2,M* 1:"*' inra *>« “«• P™‘» P»dW »i wzory na ,.„rtW„

•*  J•«*«>■.  »u., i
I



Pers, morski, warstwa, zmarzł, marznę, Warszawa, warsztat, dźerży, p’erś, 
m’erźi, karta, kardy, starcy, rdzeń, śarczan, gorczyca *),  parce, gardzi, miarka, 
warga, ork’estra,warg’i, archiwum, śerp, Karpaty, garb, Kurp’, garb’e, morfeusz, 
rwe arfe, rw’emy, umarła, orli, armata, Ormianin, czarny, czerni,darńe, war- 
jat, zwarjowal, Mar ją.

*) Pomnij w tym i w innych przykładach, iż wyrażanie y, i nie jest zawisłe od 
liniji wićrszowćj, lecz od położenia znaku następnego względem poprzedniego.

R po innój spółgłosce przytrafia się w mowie jeszcze częściej, chociaż nie po 
każdój; nie mamy np. grup cr, dzr itd.

Srogi, srebro, zrodził, zrazy, szranki, pożre, trawa, trwońićel, stromy, Odra, 
zdrów’e, Kraków, mokry, gramy, chrap’e, hrab’a, praca, prysnąć, oprawa, obrona, 
dobra, Francuz, front, wrażeńe, wrona, mroźny, Konrad.

Okoliczność, iż znakiem r przekreślają się często inno znaki, dozwala postawić 
regułę: Jeżeli znak spółgłoskowy przekreślisz znakiem samogłoskowym, to to prze­
kreślenie oznacza r czytać się pomiędzy nimi mające. Do takich przekreśleń nadają 
się znaki Ś, Ź, k, g, ch, 11, p, b, Dl, a mianowicie znakami e, e, O, a, U, rzadziej 
znakiem y.

’Średnica, środek, śruba, krewny, kręty, krowa, Krosno, okrągły, królik, 
krówka, Grek, podagrę, grymas, groch, grono, gruchać, chrestomatja, Chrystus, 
chrypka, chrupać, hreczka, prezent, pręt, proces, prołetarjat, prąd, prążek, pruje, 
bredzi, brodzi, obrok, bruzda, mrę, klamry, mrą.

§. 17. Grupy z rz.
Rz z następującą spółgłoską zdarza się rzadko.
Gorzko, gorzki, smarzmy, smarzće, d.źerzba, dźerzb’e.
Rz po innej spółgłosce pisuj podobnie, jak r, uwydatniaj tylko rozmiar znaku rz; 

na krz, grz, prz i brz podają się wzory, z których widoczna, że rz albo zmienia 
kierunek znaku, albo go przydluża o własną wysokość. Przekreśleń można również 
używać, bo dwuznaczności przez pomieszanie z r nigdy nie będzie.

Srzeńawa, zrzeczeńe, zrządzić, zrzędny, trzask, trzon, strzała, strzemię, 
drzazga, drzewo, krzak, krzem’eń, krzyk, krząkać, grzał, grzeczny, pogrzeb, zgrzeb­
ny, grzęda, grzech, grządka, grzmot, chrzan, chrzest, chrząszcz, przeciw, prze­
jechany, uprzedził, przędła, przyjemny, przyjazd, przykrość, uprzykrzony, przo­
dem, wprzód, brzask, brzemię, brzydki, brzoskw’ińa, brzuch, brzdąka, wrzawa, 
wrzećono, wrząca, wrzód, umrzeć, ujrzał.

18. Inne grupy spółgłoskowe.
Reszta kombinacyj znaków, jakie się jeszcze przytrafiają, wymaga nietyle 

pamięci, co pojęcia właściwości znaków i wprawy. Ograniczymy się przeto na samych 
przykładach, w których znajdziesz wzory na wszelkie wypadki. W ogólności niechaj 
jednak posłuży wzmianka, że jeżeli w jakim wypadku, osobliwie wyrazie niezwykłym, 
połączenie zbliżone znaków spółgłoskowych nie byłoby dość wyraziste, użyć możesz 
przekreślenia jednego znaku drugim; tyczy się to głównie znaków m, m’, n, ń po 
innych znakach spółgłoskowych.

S: Skoczę, paski, skiba, spokój, pospolity, posp’eszny, sp’ewać, fosfor, 
słowo, posłałem, hasło, smakować, snem, Rosja. — Z: Zsadzę, zszedłem, zżymać 
śę, zźąbł, rozkołatać, mazgaj, zbolały, zw'e, złoto, złamać, zmoczył, zmrok, znośny, 
Azja. -— S&: Koszt, myszce, maszće, szkoła, szpak, szp’eg, szwem, Kruszw’ica, 
szła, poszły, szmata, sznurek, straszne (straszeńe). — Ż: Każda, łyżce, połóżće, 
łóżko, żwa,wy, wyżła, p’iżmo, żm’ija. — Ś: w'iśta, Kaśce, Zośczyn, prośba, św’at, 
ślęczeć, znośny, śńadańe. — Ź: weźće, rzeźb’arz, koźle, raźne. —• T: matce,
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matczyn, matka, tchórz, wątpliwy, watp’e, łatwo, łatwiejszy, tłusty, tłok, tlen po- 
j^tny, Kutno, partja. — JD: gładsza, łódce, sw’adczy, rzadki, dbać, dwoje, dław’r 
dłoń, dno, Wednem,komedja. - C; octu, ckliwy, cwałem, cło, cle, cmokać, cny 
ZTL ~ ^Zban,’ :Mz&- - C*: P™**,  członek, zręczny,

flfl dó^mi L K;
UdT: W

Zfl ‘tŻK; Chdchwast, chw ila chłop pachła, chleb, chlap e, chmura, chmiel, druchna pulchny 
pachnę, monachomachia __ if- Rnhdrm i>. uenna, puanny,lenszu nśarńa ntd- ’ ó , J ' F. PSV> Psa> psota, mops, k epski, 
pchła Ze pł^nlk^’ 7CZm’ kuPczyk> krypie, złapće, kupka, pchać, 
łub'eć bSllołda ’t Pmy’ °rrUp^y’ pÛe- ~ B: bzu> kobza, grubszy, ho- 
1^ Z™°b’a). ~ F: kaftan, hufce,
tmiafka flaki, trafny, trafće, trafńe odr. trafeńe), feografa — W wsadzę 
ZXtSSr ^¿fl,

wnoszę ’wńosek ' i“°a’ WPflac’ wk ijac, włożę, wlezę, wmurować, wmieszać,
fałdźe wałka m małżeństwo, Wełtawa, skałce, skołczały,
IżefS m’ Wfna’ffłno- ~ L: polski, B'élsk i, Alzacja, b'elszy,
olcha F^’etS T9’'Pah- ldsi’ Malcz^k\ Malca, Oldźa, kulka, ulga, 
~ M Łsk ’ Lwowl,lw ica> Almą, kulmiinacyjny, szczelny, szczelne, baljà. 
mchuk^a ?SZafmzéc.’ komtur, Nemcy, zńemczyć, Romćo kłamca mgła, 

V Zsnm konb^MJafl^'er, kamfora, mleć, Mława, ćemno, mne, rnńe.

tańce kończy stań™ A'/’ i ‘ kfln(k'l> Pińska, żenske, tańszy, stańże, 
, •’ fnce, Andza, banka, hańba, stańmy (słanemu) __ ,T" wolsko

.■T™’ Alojzy, Mojżesz, majtek, ojcu, ojcze, obojczyk, dajće, kufle, myjće szyiće 
fajka, najgorszy, ujrzy, sejm, dojmie, hojny, bujńe, ćzujńe. J3 JJ ’

§. 19. Podwajanie spółgłosek.
n • • J’',dwaja,,ie spółgłosek, w polszczyznie dość rzadkie, nie wymaga osobnych reguł- 

■. .] . ■ wiem według okoliczności nadstawienia lub połączenia zbliżonego Wprak- 
tyce jednak stenograf często podwajania uwzględniać nie potrzebuje 1

zzvp> P°kaiże', śśe, brutto, odda, Potoccy, czczy wróćće 
k'-w«-™,flj

§• 20. Więcej spółgłosek razem.
potrzeba - wsz-iMnrwT^-0^!1!-^0^1081'1 razem brzmiące reguł osobnych także nie
1 o zęba, wszak bywały juz takie przykłady bez potrzeby 
toczmy jeszcze parę. J wspominania o tym. Przy-

D. Dopełnienia.
§. 21. O wznoszeniu niektórych znaków.

ni m’Z'nklńSZ’ “JT? 7^,’ że.P0 nich niektóre znaki nizkie jak; ł, L 
wlał? ’ " S1® a-'czyc w jednym poziomie, ale nieco wyżej przez co“r*  7 ra ma !i? z? «>..«4™ s, 

czul czul cn\- ■ • ” ” ’ CZe" ' ■ ' "le ml?szać z połączeniami szył, szyic,ył,cyl.. . Otoz niejasności takich unikniesz, jeżeli tylko łącznik w tycli wypadkach 
będzie wyraźnym co do kierunku i długości. w tycn wypadkach
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Szyłem, Szylarskći, szelka, szyld, szynka, szerszeń; moczył, naczelnik, czyli, 

uczynny, uczeń, uczyń.
Zachodzi jeszcze pytanie, czy y, i wyrażać można niedwuznacznie i wygodnie, 

dy następuje grupa spółgłosek. Odpowiedź: można; zachowaj tylko regułę następu- 
\,.'i ■ jeżeli grupa wyraża się zlewem, więc tworzy znak jeden, uważasz go jako całość, 
przeto wzniesiesz cały po yj i: jeżeli zaś grupa pozostaje dwoma znakami, to wznie­
sienie zastosuj tylko do pierwszego. _ „

TAbwy tedy wzniesione będą w słowach: list, lisce, wysce, sw iszczę, pryszcz.... 
zaś wzniesione tylko znaki pierwsze po y, i w słowach: wyspa, chrypka, brzydki, 
Litwa, Brańicldi....

22. Zastępstwo znaku.
Zastępstwo dowolne znaku mniej dogodnego dogodniejszym powinowatym 

(oprócz znanego już k’ g’ za k, g) ograniczymy do następujących czysto fonetycz­
nych wypadków; ŚĆ za Źć: wesce, grysc, oraz cz za trz: czelna, czm et, cznadd....

Także komu każdorazowe ścisłe odróżnianie kluczek ł i I zdaje się niewygodne, 
może według uznania użyć jednej za drugą, albowiem w praktyce pomieszanie ł z I 
rzadko tylko sprowadzi dwuznaczność. Przykłady na taką zamianę byłyby: małżeństwo, 
pałka, gałgan, czółno , . . . polowanie, chlor, ślizgać, strzelba, oblicze ....

§. 23. Trzymanie się liniji wierszowej.
Chociaż znaczenie znaków czyt.o samych, czy w słowie, nie jest zależne od po­

łożenia jich względem liniji wiersza, tylko od położenia wzajemnego, starać się trzeba, 
aby największa część stała na liniji albo się przynajmniej od niej zbyt nie oddalała. 
Jeżeli więc parę znaków stać ma jeden pod drugim, to umieść z nich część nad wier­
szem, część pod nim. Ku temu pomoże ci zwykle okoliczność, iż samogłoskę e wyrażać 
możesz raz znakiem e, raz łącznikiem normalnym, który bywa często i dłuższym; 
analogicznie ma się rzecz i z wyrażeniem <1, a nawet i co do innych znaków samo­
głoskowych panuje w pewnych granicach niejaka swoboda, a także wiele grup spół­
głoskowych, np.: sp, sk, rp, rp’.... da się pisać poniekąd rozmajicie. Niepośledniej 
wartości jest przeto sposób zaczęcia słowa, na liniji, nad nią, czy pod nią, osobliwie 
zrostków: nąj-, na-, wy-, W-, z-, od-, pod-, nad-...., bo gdyby takowe zaczynać 
zawsze na liniji, właściwe słowo znalazłoby się często górą lub dołem. *)

*) Pomimo tych wyłuszęzeń zaczynanie słów jest w tym układzie daleko mniej­
szej doniosłości, niż u Gabelsbergera, gdyż nawet i niewłaściwe zaczęcie nie pozbawi 
piszącego możności dokończenia słowa, bo co najwięcej, zdarzyć się może zejście jakiego 
ciągu z wierszem wyższym lub niższym bez wpływu na odczytanie.

‘ **) Wszelkie usiłowania niektórych autorów dzieł stenograficznych pisania mian
obcych według pisowni uważam za nieudałe, naukę niepotrzebnie utrudniające i celowi 
stenografiji nieodpowiadające.

Tak, p'irożek, nabytek, murować, hufce; pospolity, Kasper, pysk, myszce, 
Karpaty, najjaśńejszy, naskładać, wygadać.

Następujące słowa wielosylabne napisz stenograficznie bez zaglądania do tablicy, 
a potym porównaj; w słowach złożonych możesz część drugą czasem i osobno zaczynać.

Stworzyćel, rzeźb'arstwo, ńebezp'eczeństwo, gburowatość, ńespraw'edliwość, 
ukształtowane, płazkowzgórze, prawodawczy, równouprawńeńe, łatwow'erny, 
krótkotrwały, kryminalista, Frankfurt, neapolitańsk'i, kosmopolita, Konstantyno- 
politańczykow' e.

24. Miana obce.
Miana obce pisz fonetycznie, t. j. według brzmienia, nie według pisowni, bo 

w wypadku, gdzie na takowej faktycznie zależy, znajdzie się i czas wypisania miana 
lacinką. **)  Gdy jednak polszczyzna nie posiada brzmień ó, ii i nosowego a, przeto 
wyrażaj dwa pierwsze przez ¿y ", ostatnie przyciskiem, jak dla a oraz łącznikiem 
pochyłym, jak dla ę.
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Steiner, Meyer, Kohler, Müller, Raetzsch, Wales, Shakespeare Père-Lachai 
Ahancaurt, Châteaubriant, Jacquard, Rigault de Genouilly ’

Przykłady pisma nieskracanego.
Nim przejdziesz do dalszej części nauki, nabądź niejakiój wprawy w piśmie nie 

skracanym, a to.przekładając jakikolwiek tekst, może z początku łatwiejszy po w Zo w ‘ 
pozniśj zas trudniejszy dziennikarski. Za wzór niechai „ yzypowieśclow.b
z których osądzisz iż pismo stenograficzne nieskracane jest już c TilXT'™' 
inemał 4 razy krótszym, niż zwyczajne. Słówka nie na o » w * gW
często łączyć ze słowem następnym. ’ ’ °’ W’ Z ------ mozesz

okiego/w?  ̂ do wyznania katoli-

Bog zostawił sobie: z niczego coś zrnhió! ty bowiem są rzeczy, które . Stanisławowi PonæsHemu p' "mie“ wlada*‘‘ 
jeden z miernych poetów wiérsze z powinszowałem z t« W K 1764 darował
Uczony król, przeczytawszy wiérsze nagrodził wnmvl?; J otazyj1 na atłasie napisane.

C!aso i all„u. ś,„.,.„4.

Słowność.
w dotrzymywaniu słowa,2^zyh — ™°Cne Post«mwienie
wama jest od młodości ludzi do tego przyzwolili StT^“1^7? rZ®CZy Wycho' 
Choćby najmniejszéj rzeczy, jestto oprócz ^XX w? 3 ?-Y SÎOWie’ w każdej, 
rozwijać swój charakter i roztropnośćP Cnotliwy nie ’ d^tłow^™* “ naj'wi?cej zdobi- 
tropny nie prędko się do niego nakłoni d ,."a do czyr,u niecnego, roz-
Zatym dawanie słowa z namysłem w’rzelzach naimnîfi dot7ymania ’ niedotrzymania, 
wszystko I roztropnymi. Pospiesznie obiecujący nrzv SÔn« 70? n7“- ?aS bacznymi na 
kłamcą; scmga na siebie urazę ludzi, jakby nn/zabra? °felac\?zesto staje się 
lekkomyślna wina zrządza wielkie szkody innym i sobie wiS ? obecaî- Maia ! 
hyc niewolnikom słowa, zwłaszcza tego, Xre" dajemy”Smuïserï”6 jeSt

nenie

Część II.
Pismo skracane niezależnie.

sie jednskż^usTłowaniem^nauczenia^si^^odrazu1 WSZVStk°: nie ",erz

w części III. nabedziesz wiadomości ułatwiaincvnb ■ sblbcen, albowiem dopiero
niechaj tedy nastąpi powtórzenie II ’ J‘ 7 h “ Spami?ta,,le takowych. Po części III.

A. Skracanie ogólne.

§. 25. Wypuszczanie znaków.
Wszelkie głoski, których w mowie potocznej zwykle lub czasom nie i 

można ignorować, więc dość często w, w’, r ł l i a m Z i i « domawiamy,
nawet wyraźnie wymawiana mńżnah3 ™ • 7 ’ ’ J aSem 1 lnne- Samogłoskę zaś. 
>M» lat»» o.lgld”" ’ bV **“ ' »»"» M"» (M. J,

g^źdże, pra«du, krakOwSdi. la.

7i:r w*

iankf, gar.Ki. Irz,b«,f ,f„: » ""ai Im,.,
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26. O znacznikach w ogólności.
Znaczniki sąto skrócenia stałe na słowa często się powtarzające, a będzie tako­

wych trzv kategoryje.
Znaczniki są pospolicie znakami początkowymi dotyczącego słowa, np. pan p, 

; r«. rozam ro, polski poi, często c®ę itd. Jeżeli do takiego znacznika potrzebna
końcówka gramatyczna, to ją dodaj niełącznie, a mianowicie górą, jeżeli to ma być 
rzeczownik lub czasownik, — zaś dołem, jeżeli przymiotnik (także imiesłów) lub przy­
słówek. Więc: panup", panować'p&, pańsk' emu p„,po pańsku po pu; rzeczy rz7, 
rzeczowy rsy, rzeczowo r&0; rozumem ro™, rozumnym TOm; (one) zrozum'aby zriti, 
(wykład). zrozum'ały zroty.

Z przykładu rozumem i rozumnym.... widzimy, że końcówki gramatyczne (-eni, 
-ym) nie zawsze nawet całe są potrzebne, bo samo położenie znaku m wskazuje już 
dostatecznie, jaka się ma czytać. W innym wszakże wypadku można jednak dla zro­
zumiałości wesprzeć nawet całą końcówkę jeszcze znakiem poprzednim, np. pańskim 
pm a panoicymp^yta; podobnież rzeczywiste r&si&, rzeczy w'iśće r«ite, rozumne roe, 
a rozumne Te znaczniki tworzą I. kategoryje.

Nie wszystkie jednak znaczniki dadzą się tak wyrażać, bo jeżeli np. czę znaczy 
często, to tego czę nie można już użyć na część. Trzeba tedy niektóre znaczniki pisy­
wać nie początkowymi, ale dalszymi znakami słowa, i to dla wskazania, że początko­
wych znaków słowa brakuje, powyżśj wiórsza, więc część śe. Ponieważ tu zachowany 
przegub (nakrawędna) ć, tj. spółgłoska, do której lgną końcówki, przeto niema 
potrzeby odrywania takowych, jak poprzednio, więc będzie: części iil, częśćą 
Formując zaś pochodnik częśćowy, można albo dodać całe zakończenie łącznie: sc0'vy, 
albo krócej sarnę tylko końcówkę y niełącznie dołem: s°y, przez któreto oderwanie 
okażesz, że między ść a y znowu partyja znaków opuszczona została; podobnież przeto 
będzie częśćowość 6iovrol>i lub ió . Czasem przegub w pochodniku się zmieni, np. 
Bóg e, boży zy. To była II. kategoryja.

Według powyższych reguł będą się skracały najużywańsze słowa; mała jednak 
część będzie skracaną nieprawidłowo na wzór zwykłego numer — nr, np. obraz off. 
Takie tworzą III. kategoryję.

II. i III. kategoryję możnaby nazwać znacznikami przegubowymi, I. bezprze- 
gub owymi.

§. 27. Skrócenia naśladowane.
Skrócenia wzięte ze zwykłego pisma, osobliwie złożone ze słów kilku (abrewi- 

jatury) pisz w stenograflji łącznie, i również z punktem, aby były zrozumialsze. 
Tu należą także skrócenia tytułów, imion chrzestnych pospolitszych, krajów, także 
nazw miesięcy i dni; takowe dadzą się pisać i beż punktu, osobliwie gdy dodana 
końcówka, także odmieniać i zmieniać na pochodniki, jak znaczniki.

Odmiany i wyrazy pochodne: baronów, baronowa, Krab'ego, hrabsldego, 
liraUina, kśęća, kśażęca, kśążęta, kśędza, kśęża, doktora, doktorska, profesora, 
profesorowa, di/rektora, dyrekcyja, dyrekcyjna ; Antońemu, Antonina, Józefem, 
Józef owym, Afryką, afrykańską; w marcu, marcowy, ńedźeli, ńedźdny, po- 
ńedźalku, pońedźałkowemu; świętego, św'eta (przym’.), św’ęia (rzk), świętość, świę­
cić, św'ęćili, świętowali.

§. 28. Znaki niestenograflczne.
Wszelkich znaków i liter wyrażających w piśmie zwyczajnym pojęcia, możesz 

używać i w stenograflji, jeżeli są dość krótkie i wygodno. Takie znaki byłyby: 
równy —, w’ęcej -ł-, mńej — '(mńej w’ęcej —f-), mnożyć X- dźelić ;, podobny c, 
ńeskończony oo, kąt A, trójkąt A, koło O, stopa z, cal//, stop’eń °, meter m, centy- 
meter c, kilometer km, gram g, kilogram kg, liter l, pytańe ?, północ pc, połudńe pd, 

. wschód w, zachód z i wiele innych, osobliwie do nauk specyjalnych.
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Odmiany i pochodniki: równego, równy, równi, równości, w'ększość, mńej- 
szośćą, mnożyła, pomnożony, dźelono, podobnemu, podob'eństwo, ńeskończonych, 
ńeskończonośći, kąty, kątowy, trójkąta, stopńowo, metrów, metryczny, 5ciometrowy, 
północą, połudńoipym, wschodńą, zachodem, zachodnim.

Przykłady na skrócenia ogólne: Powierzam panu moje papiery na czas mej 
nieobecności, która potrwa mniej więcej cztery miesiące. Wdałeś się w debatę 
nudną, nieskończoną. Wiatr przeciwny przedłużał nam drogę nieskończenie. 
W Europie zachodniej jest klimat łagodniejszy, niż we wschodniej. Te dwie drogi 
krzyżują się pod kątem prostym. Stańmy wszyscy w koło. Wybacz mi pytanie, 
jaki masz stopień wojskowy. Mam kupić kilka szklanek '/jitrowych.

B. Skracanie rzeczowników.

§. 29. Przypadkowanie.
Końcówki skracane są: -owi, -ami i już znane -ów; -owi, gdy ma być koń­

cówką oderwaną, pisz tylko samym i górą, zaś -ami wypisuje się według wzoru tylko 
w końcówce oderwanej, bo zresztą a wyraża się naciśnięciem w znaku poprzedzającym. 
Inne przypadki wypisuj regularnie, chyba że się da co skrócić na zasadzie §. ¿5., 
np.: linija = lińa, liniji = lińi ....

§. 30. Skracanie narostków.
W rzeczownikach na -ość, mających przed takowym jeszcze inny narostek, 

możesz tenże zwykle opuszczać, kładąc ść górą, albo nawet uprościć jeszcze więcej 
ciągi, pisząc ość bez poprzedniego narostka łącznie. Głębokość, -ośći, -ośća .. . . 
nudność, ćerpliwość, rzadkość, lcrzepkość, gburowatość.

Podobnież w rzeczownikach na -stwo, -ctwo wystarczy samo -wo górą. Głup­
stwo, lenistwo, stolarstwa, kowalstwo, zegarm'istrzowstwo; bogactwo, ńeuctwem, 
ogrodnictwo, skąpstwa, szlachectwu, górwictw'e.

§.31. Znaczniki rzeczownikowe.
W następującym spisie znaczników uwydatnione są w druku znaki, tworzące 

znacznik, grubszą czcionką. (Porządek według alfabetu stenograficznego).

Austryja, Europa, obraz; sposób, sprawa, spraw'edliwość, słowo, 
znak, św’at, środek, śmierć, źem'a, źródło, dusza, duch, cesarz, czas, czło- 
w'ek, część, ćąg, końec, kraj, kształt, król, Galicyja, głowa, Chrystus, 
handel, pleńądze, początek, Polak, Polska, praca, prawo, punkt, Bóg, 
Erancyja, rok, raz, ręka, llosyja, rozum, rzecz, rząd, mowa, m’eśąc, na­
ród, numer, ĆNemcy, Ńemlec, ludźe, Jezus.

Następują teraz w tablicy przykłady na przypadkowanie. Tu niech służy uwaga, 
że rąk, rękam i jest całkowicie wypisane, bo wszelkie skrócenie, nieprzynoszące korzyści 
w ciągach, jest zbyteczne.

, Pochodniki I. kategoryji: Csasy, człowieczego, ludzk'ej, ludna, ludowa, za­
ludnić, zaludńeńa, zaludńony; ręczną, ręczę, ręczyłem, rękaw, rękaw'iczka, recze- 
ńe, zręczna, zręczne, zaręczyny, zaręczony; polsk'ej, po polsku, spolszczyć, spolo­
nizować; wykształceń#, ukształtowane. II. kategoryji: duchowy, duchowny, ducho- 
w'eństwo; duszno, zaduszny, zaduszony, duszko, duszyczko; Polka, mów'ę, namowa, 
królestwo. III. kategoryji: obrazowość, wyobrażeń#.

Dla ćwiczenia formuj pochodniki z reszty znaczników, np.: a u s t ryj a c k’i, 
u s p r a w’e d 1 i w’e ń a, ś w’a t o w o ś ć ą itd.
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C. Skracanie przymiotników. 
§. 32. Przypadkowanie.

Końcówki skracane są: -emu, -ymi lub -imi (-emi); końcówki zaś -ej, -ych 
lu1l .ich pisuj zawsze znakiem j a względnie ch w górę (porównaj przykłady)..

W zakończeniach -ski, -cki opuszczaj w całój odmianie k, a końcówki (cale 
lub niecałe) pisz dołem, np.: dwors., słowaco itd. według wzorów. Jeżeli zaś takie 
słowa mają być nazwiskami, a więc rzeczownikami, wtedy pisz końcówki górą.

§. 33. Stopniowanie.
Stopień wyższy pisz regularnie ; tylko gdy się kończy na -Ższy lui' -jszy, 

opuszczaj ż a względnie j : w ę yż) s z y, m ń e (j) s z y.
Stopień najwyższy jest już samym zrostkiem naj- tak scharakteryzowany, iz 

dosyć jest zwykle dodać' do pnia tylko ostateczne zakończenie przypadkowe, np.: 
najstarszy = najstary. Zaś zrostek naj- pisuj tylko samym znakiem j, a to 
według wygody górą lub z dołu do góry.

Żywy,żywszy,najżywszy;starego...; wazk'emu...; zabawnym...; nizka..., 
małej...; ¿nada...; źelone...; ćasnych...; dzw'ecznym'i...; zły, gorszy najgorszy; 
jadow'ity... Omownie : uczony, w'ecéj uczony, najw’ecéj uczony; gorzka...

§. 34. Znaczniki przymiotnikowe.
Tych jest tylko trzy : publiczny, p’ekny, uf elk'i. Odmiana, stopniowanie i 

tworzenie pochodników nie potrzebują już osobnego wyjaśnienia. Pochodniki : pwWzcz- 
ność, opublikowała; p'ekna, up'ekszenem, p'ekne; w'ększość, pow'ekszyh.

D. Skracanie zajimków. 
§. 35. Skracanie i przypadkowanie.

Dla uniknienia wątpliwości przytaczają się nietylko formy skracane, ale i nie- 
skracane, np.: czego, my, wasz. Końcówki przypadkowe skracaj tak, jak w przy­
miotnikach.

E. Skracanie liczbownikow. 
§. 36. Skracanie i przypadkowanie.

Na jeden, tysiąc, milij on są skrócenia, które się deklinują według zna­
nych reguł. .

Zresztą należy się posługiwać ile możności cyframi, do których dodawaj koń­
cówki, a mianowicie górą, jeżeli to mają być liczbowniki główne (bo te często są 
rzeczownikami), — zaś dołem, jeżeli porządkowe. Pochodne łatwo uformujesz, zaś na 
liczbowniki nieoznaczone podanych jest kilka skróceń.

§. 37. Skracanie liczb okrągłych.
Liczby okrągłe można skracać opuszczając zera, a znamionując wartość liczbówek 

punktem a względnie przecinkiem, okazalej napisanym:
400 — 4000 — 40.000 — 400.000 — 4,000.000 — 4 milijardy

skrócone: .4 - 4. - 40. - 400. lub ,4-4, - 4000, lub 4.,
62.400 — 0’4
62.4 — • 4

F. Skracanie czasowników.
§. 38. Imiesłowy.

Na imiesłów nierodzajowany na -ąc jest osobny znak złożony ze znaków a i C 
a to w kilku waryjantach, zależnych od znaku poprzedniego; w imiesłowach rodzajo- 
wanych na -ący/a/e należy opuszczać C, a końcówki -y, -ego .... dodawać łącznie 
lub niełącznie wedle okoliczności podług wzorów.
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7 pasący, -ego, -emu, -ącym, -ąca, -ącej, ącą, -асе, -a.cych, -acymii;
-шт/, -ajego....; ważąc, -асу, -ego itd.; gasząc, -асу, itd.; dając, -асу itd.; mypw

Rzadko używany imiesłów nierodzajowany na aco, pisz najlepiej całkowicie. 
/eząco? stojąco, sp ąco, drw’ąco; w imiesłowach nierodzajowanych na -wszv -łszv 
opuszczaj zwykle w a względnie 1; gaśiwszy, oglądemszy, pasłszy, jadłszy. ’

39. Konjugacyja.
Skracanie czasownika być dzieje się oznaczaniem samych zakończeń; inno szcze- 

goły pojmiesz ze wzorów, np. że ech (lub tylko ch) górą znaczy ńech, że słowa, czasów 
Złożonych oraz za.], zwr. się można łączyć, gdzie sio to da zgrabnie i niedwuznaczni? 
uczynię itd. Za wzory regularnej konjngacyji niechaj służą, czasowniki ni’eć, mvć Śe 
lo se można również łączyć. * ’

ćwicząc się, biorz i te formy, któro w tablicy opuszczone zostały, np.; b v 1 a ni 
b у l a .. . . Ь у ł o m b у 1 o .. .. byłbym był....

§. 40. Zrostki czasownikowe.
Zrostki, których jest 16, pisz tak, aby się przez nie sposób pisania samego czasow­

nika nie zmienił, więc według okoliczności na wierszu, nad nim lub pod nim. Wprzykla- 
i ach następnych znajdziesz dla odmiany i parę rzeczowników utworzonych •/. czasowników.

Wysadzę, -żuty, -szedł, -rażając; rozsuń, -eszły śę, -czeszemy, -w'azać; 
przestrzelić,-spałem sę, -szliśmy, -czytany, -rwano, -jął; obstaje, -łożysz, -niatać, 

-sedzesz, -gadamy, -w'ało; uzyskany, -goiła, -padł, -marł; usuń, 
saj ^my, -nosł, -lep e; zsadźic, -estaw'ić, -źąbłeś, -czeszemy; nagadać, -chować, 

-tozyp -j»tz; nasyłać, -czytaliśće Śc, -radzono śc; pospeszaja, -skrom'ił -spro- 
"■edzek -kąsały; doczekałem śę, -chodzone, -wiedz’ono, -jechałem; odstawiać 
-Шунту,-lm-ałg, .gMibyśće; podstawą, -szedł; -paliłby, -daj śe; nadstawić, 
-daje -łamałbyś był (odr. -łamałby śę był) ; przysunąć, -stąpmy,-skoczył, -kazano, 
-szlioysmy. c u J ’

Oprócz wymienionych w tablicy ią grosików szcgeropolskich, wprowadzili nowi 
literaci jeszcze zrostek przed-, który składają tymczasem z trzema tylko czasownikami ■ 
s t a. w i c, ł o z у с, p 1 a c i ć. Przedstaw'ić, -łoże, -płacił.

. Zrostki złożone dadzą, się także łączyć: wypogodziło śe, wynagra­
dzają; rozprzedano, rozognony, rozpow'adali; przeobrażone, poprzegrad^; uwy- 
datnony, unaocznię, uprzyjemnili; zwymyślał; zawyrokowali, zaprzepaścił, zao- 
ъ\ту^1ГРГг!,:>аеПгг^; nawMadywałby, powyrębywać, porozprzedaje, ponad-

§• 41. Znaczniki czasownikowe. 
wpdh.Jb? jeiSt iyIk° Siedm’’ a z kaŻd0g0 Przytacza siQ kilka form i pochodników, 
według których utworzysz z łatwością inno.

, Cheee, chcąc, -асу, cllćej itd.; chcę itd ; chćałem itd.: bedc chćał, bedźesz 
at. ; zeehcc, zechce mu śę, odeclićało m'i sc, chceńe, zachćmikii.

czyn itd.; czync itd.; czyn, czynne, czyńeńe., uczynni/.
ИШг, -ą?,-any; w'idzę, -isz, -i.... widiałcm, '-łeś, -ł... ' beda włdźeli; 

" idi)’ pią-yir idzało sc, ididzeńe, odididźiny, widmo, w'idok, uUdźalny.
, Mow w, -ące; mów itd.; mów’ę -isz -i...; mów'iłem ...; bedc mór’ił itd • 

wymów cne, rozmow iłem sc, namowa, rozmowny
„ ГбЬ itd: itd-i zrob'ę (wypisane, bo odrywane

stizy miije), zarób c, narób'iłem, podrobiony, rob'ehe, robota, zarobek, obroHeńe 
lYŁodz, mogąc; mogę itd.; mogłem itd.; wymogły, wymagały, pomóżće 

wspomagałem, możność, wymagane. J tł’ (>
; sząc,^ -ący; musze itd.; muśałem itd.; We muśał...; wymuszono

zmusił, przymuszają, mus, przymusem, przymusowo.

wprowadzili nowi 
;ylko czasownikami:
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Znaczniki czasownikowe, nie mając oznaczonego początku, więc należąc do 
kategoryji II., wymagają odrywanego pisania zrostków, np. zrob’e; takie składy 
Igpićj przeto wypisywać, np. zmusił.

Czasowniki ze skróceń słów innych tworzą sio według reguł znanych. łFyoóraźzą, 
sposoUę śę, uspraw'eddiw'ićśę, wy slow' ił, oznaczmy, oznaczymy, czasował,uśm’erćić, 
ćagńene, wyćąglibyśmy, skończyłem,zakończyłem,ukształćił,ukształtował,króluje, 
handlował, sp’ćńcżyli, początkujący, spolonizować, pracujmy, pracujemy, punkto­
wany, ręczmy, ręczymy, zaręczyłem śę, urządziliśmy, zńemczyli; sw'etowali, up’ęk- 
szyła, powiększyłem, pomniejszę, przyrównać, przyrównywać, pomnożę, podźdona.

Gr. Skracanie nieodmiennych części mowy.

§. 42. Skracanie przysłówków.
Tworzenie przysłówków z przymiotników nieskracanych dzieje sio regularnie. 

Ńizko, iriżćj, najniżej; mądrze, mądrzej, najmądrzej; ostro, ostrzej, najostrzej.
Tworzenie przysłówków z rzeczowników i przymiotników skracanych dzieje sio 

często zapomocą końcówek odrywanych dołem, przy czym końcowe e lub O musi być 
zwykle wsparte znakiem poprzedzającym. Inne drobne szczegóły z przykładów: Natu­
ralne, cnotliuie, matematyczne, rzeczownikowo*'),  przymi iotowo, przymi ot ńikowo ; 
prawne, zręczne, najzręczńej, czasowo, obrazowo, duszno, duchowo, po ludzku, po 
пет’ески, po polsku, publiczne, р'скпе. (Przysłówki najpospolitsze skracane znajdziesz 
w §. następnym).

*) Dlaczego tu zakończenie umieszczone górą? — Bo rzeczownik trzeba pisać 
rz i к górą, a do tego к dodane jest jeszcze łącznie -owo.

•*) Po nowolit.eracku potem, co znaczy po szczeropolsku mit ®cijtueife.
2

§. 43. Najużywańsze partykuły.
Dla uniknienia wątpliwości przytaczają sio także partykuły nieskracane, np. 

a ż.' z n ó w, t у 1 e....
Aby (abym, abyś, abyśmy, abyśće), ażeby (ażbym...), aż (ażbym...), albo, 

ańi, aniżeli, ale, ale i, atoli, aczkolw'ek. — Oby (obym...), obok, odkąd, odtąd, 
osobliw'e, osobno, oraz, odrazu, około, oprócz. — Skąd, skądinnąd, skądes, skąd- 
bądź, stad, stamtad, skoro. — Zawsze, zewsząd, zaś, zńiskąd, zaraz, zarazem, 
znowu, znów, zaledwie, zapewne, zajiste, zewnątrz, zamiast, zwłaszcza, zapomocą, 
zresztą. — S&ególńe. — Żeby (żebym...) — Tak, tutaj, tędy, tamtędy, tyle, tylko, 
teraz, tudźeż, także, tamże, trochę. — Dokąd, dot ąd, dopokąd, dopóty, dotychczas, 
dawno, dosyć, dopiero, dla, dlaczego, dlatego, doprawdy, dużo. — Co, coś, cokolw'ek, 
cod,żeń. — Czemu, często, częstokroć, częśćą, czasem. — Cąc/le. —• Dźiś, dzisaj. •— 
Kiedy, kiedyś, kiedykolwiek, Idedybądź, kiedy indźej, kędy, którędy, koło. — Gdy, 
gdyż, gdyby, gdźe, gdźeś, gdźebądź, gdźekolw" ek, gdżeindźej. — Chyba, choć, chocaż. 
— Pokąd, potąd, pońekąd, potym **),  przed, przędłym, przedwczoraj, pojutrze, 
pojak'emu, potak'emu, prawda, prawdopodobne, praw’e, przynajmniej, przeciw, 
przeciwko, podobno, przez, przy, przed, pomiimo, podług, pośród, pońeważ, przeto, 
przeće, pod, podczas, podczas gdy, póły. — Jdardzo, bez, bezwątp'eńa, bynajmniej, 
bowiem. — Wszędy, wszędźe, wtenczas, wnet, wprzód, wraz, właśńe, wćąż, wczoraj, 
wkrótce, wcale, wedle, według, wprost, wprawdźe, wzwyż, wskrós, wewnątrz, wobec, 
względem, wśród, wzdłuż, wbrew, wszak, wreszće. ■— W’cc. — Razem. — Rseczy- 
w'iśće. — Ledw'e, lub, lubo. — Może. ■—M’cdzy, mianow'ice. — Natenczas, na­
tychmiast, natomiast, naprzód, najprzód, następne, nazajutrz, naprzyszłośe, nad, 
nadto, nadzwyczaj, nadaremne, nadewszystko, naprzeciw, naprzeciwko, naokoło, 
nawet. — Ńe, ńic (niczego, niczemu ...), nigdy, ńegdy, ńegdyś, ńigdźe, ńetylko, 
ńetyle, ńiż, ńiżli, niżeli, ńestety. — Już, jutro, jak, jako, jakto,jakkolw'ek, jednak, 
jednakże, jednako, jednakowo, jedyne, jeżeli, jeśli, jeszcze.
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H. Dopełnienia.
§. 44. Zrostki obce.

Mało zrostków, obcych opłaci się skracać, a to tymbardziój, iż w §. następnym 
nauczysz się skracać słowa obce sposobem niepamieciowym. Amfiteatr -polis • 
ńlterpelacyja, -wencyja; koncept, -trola, -strukcyja, -fereneyja; subjekcyia 
-ordynacyja, -wencyja, -stytut; ultramaryna, -republikanin.

§. 45. Skracanie słów długich.
Słowa dłuższe, osobliwie obce złożone, możesz skracać niezależnie, wypisuiac 

jich początek na liniji, a opuszczając środek, kłaść koniec górą, jeżeli to rzeczownik 
lub czasownik, — zaś dołem, jeżeli to przymiotnik lub przysłówek.

rzeźb'arstwo, ńebezfeczeństwo, gburowatość, łatwow'erny, ma- 
cerzynski, krótkotrwały, spopularyzowane, kryminalista, neapolitańsk'i, kosmo- 
grafija, kosmopolityczny, astrononiija, architektura, Konstantynopol. — Abdyko- 
wac, abonowana, akomoduję, aprobowałem, konfederacyja, konfereneyja, kompe- 
tencyja, kompensata, kompozycyja, komponował, deklinował, deklaracyja, defińi- 
cyja> dyfereneyja, edukacyja, edukowany, wyedukowali, emancypowana, ewolucyja 
rewolucyjny, ilustrowana, imatrykulacyja, metamorfoza, ostentacyjne, proponują, 
pretendent, propaganda, propagował, prop'inacyja, prowizoryczne, -ńe, prow'in- 
cyjonalne, rekomendacyja, remuneracyja, reputacyja, republika, mimetniczmi 
uniwersytet. '

§. 46. łączenie słów.
Łączeniem słów skracają się również ciągi, a chociaż bywało ono już zastosowy- 

wane w osnowie poprzedniej, rekapituluje się tu dla całości. Jest ono dowolne, najczęściej 
jednak dadzą się łączyć; 1. Przysłówek ńe ze słowem następnym: ńe mam, ńe lub'i ńe 
ruszaliśmy, ńe mńe, ńe tu, 2. Wyrażenia przysłówkowe i spójnikowe według pisowni 
nie łączone; od dawna, po grecku, po francuzku, z ńeniecka, po dawnemu, w sa­
mej rzeczy zafi za zab. 3. Krótsze przyjimki ze słowem następnym: dla bydła, u 
matk i, z Krakowa, z ńim, z małej przyczyny, na stole. 4. Czasownik posiłkowy być 
z głównym,, jeżeli łączony może pozostać nad łiniją; inaczój tylko wyjątkowo: óede 
pytał, będźesz pytał, będę m’ał, będą sadzone. 5. Zajimek zwrotny śe ze słowem 
poprzednim i z następnym czasownikiem posiłkowym -. pytam śe, pytamy śe bede. śe. 
pytał, będzemy śę pytali, pytałem Tę był, zdawało mu śę było.

W następnym przykładzie „Ojcze nasz“połączone są także inne słowa dowolnie.

§. 47. Znaczenie podkreśleń.
W ustanawianiu znaczników i innych skróceń miało się na względzie, aby takowe 

ile możności nie tworzyły innych słów nieskracanych; gdyby jednak pomimo tego jakie 
słowo nieskrócone wyglądało, jak inne skrócone, to je podkreśl, a to ma znaczyć: czytaj 
ściśle, jak napisane, np.; naszego a nago, nawet a naw, polski a Pol, jedna a Jena

Podkreślenia używać można również dla uwydatnienia nazw obcych, niezwykle 
nam brzmiących, aby czytającego nie narażać na przypuszczanie, że słowo może niewy­
raźnie napisane. Jako przykład niechaj służy początek księgi IV. z „Pana Tadeusza“.

Te reguły nie unieważniają jednak znaczenia zwykłego podkreślać, t. j. uwy­
datnienia przez to słowa lub słów tytułowych, lub w ogóle ważnych wśród tekstu; 
owszem, w takim znaczeniu podkreślenie powinno być nawet okazalej wykonane.

Przykład pisma skracanego niezależnie.
S ł o ń..

Sion jest największym zwierzęciem lądowym, dochodzi bowiem do 3‘/. metrów 
krótkich01 nno-l°1400^ ^llo’,ra“ów waSL Tułów' jeg°- pozornie niezgrabny, spoczywa na 
kiotkich nogach pniakowatych, z których przednie mają po 5 lub 4, tylne po 4 lub 
3 palce, zaopatrzone w kopytka. Ogromna, na krótkiej szyji osadzona głowa, odznacza 
się małymi oczami, wielkimi uszami, przylegającymi do szyji i długa traka, dajaca sio 
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sktirczać i rozciągać, która jako przedłużenie górnćj wargi i nosa, mieści na końcu swo- 
jim nozdrza i wyrostek mięsisty, służący do chwytania drobniejszych przedmiotów. Obie 
szczęki mają z każdej strony po jednym zębie trzonowym o wielkiej powierzchni z wy­
pukłościami' poprzecznymi, który, skoro się zużyje, wypada, a jego czynność obejmuje 
nowy, już wcześniej po za nim wyrosły. Oprócz tych czterech wychodzą nadto z górnej 
szczęki dwa mniej lub więcój długie zęby postaci kłów, które dają tak zwaną kość słoniową. 
Żywi się trawą, liściem, różdżkami i owocami, które zrywa trąbą i podaje do pyska; wodę 
wciąga nozdrzami w trąbę, a następnie wlewa do gardła. Mięso jest jadalne.

Obecnie egzystują jeszcze dwa gatunki słoni: azyjatycki (także indyjskim zwany) 
i afrykański. Słoń azyjatycki, przebywający dziko w obu Indyjach Wschodnich (t. j. przed 
i za Gangą), oraz na wyspach Cejlon, Sumatra, Borneo, odznacza się wysoką czaszką, 
w środku ‘wklęsłym czołem; kły tylko u starych samców bywają większe, t. J. do 
1'4 metra długie. Kopytek mićwa u nóg przednich po & lub 4, u tylnych po 4. Barwa 
skóry jest szara, czasem niemal biała. Szczyt głowy w postawie normalnej jest naj­
wyższym punktem ciała. Oswojony służy do jazdy, polowania, dźwigania ciężarów, uprawy 
roli itd., a potrafi nawet nauczyć się sztuk rozmajitych. W Indyjach za Gangą czczą 
słonie białe, niby istoty wyższe, noszące dusze zmarłych książąt.

Słoń afrykański, wytępiony w Afryce północnej i południowej, mieszka jeszcze 
w środkowej. Ma on barwę skóry ciemniejszą, czoło w środku wypukłe, uszy daleko 
większe, zachodzące na szczyt karku, kły częściej wielkie, nawet u samic a wyrostek 
trąby mniej wystający. Kopytek ma u nóg przednich po 4, u tylnych po 3. Grzbietem 
trzyma się zwykle wyżej niż głową. Polują nań dla kłów, które mają większą wartość, 
niż u tamtego. W starożytności był pospolitym na północnym wybrzeżu, gdzie go oswa­
jano i do wojny używano. Część III.

Pismo skracane zależnie.

A. Reguły główne.
W największej części zdań mowy czy innego tekstu dają się także słowa skracać 

zależnie, a miara takiego skracania zależy od sensu, od uzdolnienia stenografa, od 
okoliczności, czy tenże pisze dla drugich, czy dla siebie, a w ostatnim wypadku, czy 
pismo własne ma odczytywać zaraz, czy kiedyś później.

Dla zrozumiałości następujących paragrafów o takim zkracaniu niechaj posłuży 
krótkie objaśnienie z rozbioru słów.

W słowie r o z m a w’anie jest roz zrostkiem, maw’ pniem, ań narostkiem, o 
końcówką; sam pień zaś składa się ze zagłosu m, samogłoski pniowej a i z wygłosu w’. 
W słowie żółtego niema zrostka i narostka; zaś pień ż ó 11 składa się z zagłosu ż, 
samogłoski pniowej Ó i wygłosu łt; końcówką jest ego. W słowie uczymy brakuje 
w pniu ucz zagłosu, samogłoską pnia jest u, wygłosem cz; końcówką ymy. Ostatnie 
głoski słowa, bez względu, czy są ściśle końcówką gramatyczną, czy nie, t. j. czy całą, 
czy niecałą, czy nawet więcej, niż całą, nazywajmy w ogólności zakończeniem.

Skracanie polegać będzie na tym, aby z pewnych słów uwydatniać tylko części takie, 
któreby dozwalały domyśleć się reszty z całego sensu. Skracać tedy można słowa przez;

§. 48. Opuszczanie końcówek.
1. Skoro rzeczownik wypisany z końcówką niedwuznaczną, w określnikach jego 

końcówki są zbyteczne: Czcijmy mężów zasłużonych. Żeglarze, umieją, korzystać i 
z w'atru przeciwnego. Uźeje narodu polsk'ego*)  są pouczające.

2. Odwrotnie, jeżeli okreslnikem wyrażona liczba i przypadek, zakończenia do­
tyczącego rzeczownika oraz innych okreslników doń należących mogą być opuszczone: 
Wczoraj doznaliśmy w'elk'ego strachu. Odwróć od nas tę plage. Poprawność języ­
kowa pow'inna być św'ętyrn obow'azk'em dźenńikarstwa.

*) Oznaczone samym poi, bo to znacznik; bez skracania zależnego trzebaby dodać 
jeszcze zakończenie o dołem.

2
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6. Samym wygłosem lub z końcówką. Dałbym pół majątku za kroplę wody, 
n^^ejszej nocy w’atr obalił topolę. Zbytne sw’atło szkodzi oczom. Rozsuwano 
fałś-ywe ibe'śći o śmierci króla. Za panowańa Zygmunta Augusta Polska stała 
na szczycę potęgi i sła wy.

§. 50. Opuszczanie pnia.
Wiele słów w zdaniach da się pisać i bez pnia, a to najczęściej, jeżeli posia­

dają zrostek, a więc ;■ ,
1. Samym zrostkiem, lub zrostkami: Mądry mów'i, aż głup’i przestane, lak 

zmokłem, że śę cały przebrać muszę. Nająłem przewodnika, aby nas po nieśće 
„Odprowadzał. Jużeśmy poprzeczytyicali wszystk'e kśążk'i,jak’e tylko w domu 
gadamy. Tyłeś gratów ponarozstaw'ał, że ańi przejść ńe można. Czasem wy- 
padnie dodać końcówkę górą: Fałszywe, w’eśći rozśćwali, rozsewano.

2. Narostkiem samym lub z końcówką, naturalnie górą; jeżeli są dwa narostki, 
można pierwszy zwykle ignorować. Wysłano gońca z poćeszną nowiną. Moje im'ę 
jest Jan Chrzćićel, a mego kuzyna Jan Ewang'elista. Boli mne często głowa, 
poradzę śę lekarza*).  Kto jest właśćićelem tego domu? Pew'en budowniczy, 
który go sob'e sam wystaw'ił, lecz którego nazw'isko zapomnałem.

3. Zrostkiem i narostkiem, często z końcówką. Krzywda wywołuje oburzeńe. 
Pobłażliwy oćec wydał ponowne dużo na oporządzeńe syna. Mój brat jest 
•urzędnik? evn kolejowym. Rozmajite okoliczności wpłynęły na nasz wyjazd 
z kraju rodzinnego.

4. Samą końcówką a to najczęściej czasownikową. _AW«wno była mgła, a teraz 
słońce św’eći. Wstawajće, bo już koguty p’eją. Og’eń, śę już dawno pali. 
JF roślinności dominuje kolor źelony. Kujće żelazo, pók'i gorące.

*) Narostkiem jest tu wprawdzie nie samo rz, ale arz, lecz wypisanie tego po­
przedniego a kosztowałoby tyle czasu, co i z zagłosem pnia Icarz; jestto wiec przykład 
uwydatnienia części narostka z końcówkę,.

§. 51. Skracanie mieszane.
To zależy na tym, że się słowo wyrazi częścią pnia według §. 48 i jeszcze we­

dług okoliczności zrostkiem (którego, gdy jest, nigdy nie opuszczaj), czy narostkiem 
z końcówką lub bez niej.

Upominałem go już trzy razy bezskuteczne. Nejedź tędy, bo jeszcze człek 
karku nakręci. Pracuj i oszczędzaj, a dorobisz śę majątku. P'es mńe w nogę 
ukąśił. Kto rozw’ąże tę zagadkę? Jego podane o posadę zostało odrzucone. 
Z małym zarFińątk’ em na plecach, z Kilkoma złotówkami w Peszeni i z bólem 
w sercu opuściłem dom rodzinny.

§. 52. Skracanie nieprawidłowe.
Skrócenie jest nieprawidłowe, gdy nie podpada pod reguły powyższe, więc gdy 

słowo oznaczy się początkiem i końcem łącznie lub innym sposobem nieregularnym 
albo się nawet kilka znaków ze słów rozmajitych połączy. W części II. skróciliśmy 
tak słowa: obraz, Chrystus, spraw’edliwość....; w §.55. skrócimy podobnymże 
sposobem: kośćół, miińister, Śedm’ogród (7gród), porządek dźenny, 
iFara nadźeja i m?iłość ....

§. 53. Skracanie słów obcych.
Skracanie słów obcych, osobliwie złożonych, nie podlega trudności; zwykle wy­

starcza zrostek sam lub z początkiem pnia.
Otrzymałem dobre klasy z matematyki i fizyki, gorsze z języków klasycz­

nych. Obrońca wystąpił z argumentami przekonywającym’i. Mój brat gra na 
Filku instrumentach. Względem dalszego postępowańa zaśągłem informacyjt^ 
u przełożonego. Dźałałem ńe samowolne, ale według instrukcyji z góry mi 
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przep'isanej. Kto śę w p'erwszej instancyji czuje pokrzywdzonym, może reku, 
rowac do wyższej. Za treść gazety odpow’edzalnym jest redaktor. Wr 1780 
podzelono Francyjęna departamentu. Tamaszynajest skonstruowana wedłńa 
nowej metody. Dla dyskusyji nad wnosk’em deputowanego N. wybrano ko~ 
m lsyy^z)0Ż^fP’^ff^nkó^- Austryja stała śę państwem konstytucyjnym 

KrolJcm Olbracht, tkńęty apopleksyja, umarł w Toruńu 1501 r
Cała twoja argumentacyja polega na mylnych podstawach. Jego broszura 
zostaia rozprzedana w k'ilku tyśacach egzemplarzy.

§• 54. Konkluzyja.
Z reguł skracania zależnego wypływa, że:
1. Jedno skrócenie rozmajite znaczenie w różnych zdaniach mieć może- np.

może znaczyć według sensu; natura, faktura, fraktura, broszura, politura, litera­
tura, architektura.... z ’

2. Jedno słowo da sio skracać zwykle na parę sposobów, np.; architektura =
architeD) archi^, ar™, ar™, ”ra, a to według okoliczności wspomnianych na wstę­
pie części III. "

3. W zdaniu można skracać zależnie te lub owe słowa, rzadko jednak wszystkie
tTw Snekf7^ k°nCeSlJJ'a- (Skracania bieżne, np. jest, nie wchodzą

B. Dopełnienia.

§. 55. Wzory skróceń dowolnych.
Dosłowne oddanie mowy ułatwisz sobie ustanowieniem naprzód skróceń do 

przedmiotu, o jakim mówca prawić będzie. Tak np. do kazań, jako pierwszych ćwi­
czeń praktycznych, nadałyby się, prócz znanych skróceń stałych (na słowa-'o brąz 
C iZsf i? Q y’ Smnx Źe1m’a’ dUCh’ dUSZa’ czlow’ek’ k<>ńec, królestwo,’ 
C h r y s t u s, p r a w o, B ó g, 1 u d ź e, J e z u s....) jeszcze wiele niestałych na słowa, 

Z,k^echlzmu^ybraćmożesz- np.: ańoł, apostoł, ewang’elija, odkufićel, 
śuZZabn T’ zm^wychwstańe, żywot w'eczny, Trójca przenaj-

Duch s.,koscół, komumja, krzyż, grzech, chrzest, chrześcijanin, pafeż, 
przykazane, wszechmocny, w’ara nadźeja i m'iłość, łaska, ńebo, neb'osa... 
stępująZaŻni6JSZe Są SkrÓCenia do mowy Politycznej; tu nadadzą się na słowa lia-

. Azyjo, akademlija, akcyja, apelacyja, artykid, arm'ija. Ekonom'ija, eqzeku- 
cyja, em isyja. Instrukcja, instancyja, instytucyja, interes, interpelacyja Ośw'ata 
°ir^n(T °p(i7Myja’ °P°zy^’ obligacyja, organizacja. Ustawa, udżiał, uchwałci, 
urzędnik uniwersytet. Sejm, subskrypcja, subwencja, statut, stowarzyszeń 
m^M rZh-TT ZaSa^’ Zy6dnoczo™ stamJ ®^ka, Wachta, śed- 
^ogi od Technika towarzystwo. Deputowany, deficyt, delegacja, departement 

ebata>dyskiisyja dynastyja, dokument, dochód, dualizm, droga żelazna. Centrum 
-alny. Członek. Kap'italkom'isyja, konsekwencja, konserwatyzm, ko^tfin2. 
koncesja, Kongresówka, korespondencja, korona, kurs, kredyt. G’imnazqium 
dżZ^ńrcSl^' Charakter’ Darlament, petycyja, poseł, podatek, porfadek 
dpnny, praktyka prezes prezydent, protest, proces,protokół,projekt,przedśe- 
bmJwo’P^dmot. bezpieczeństwo, budżet, brawo. Federacyja, filozofija
ńńowk' W>'kSZa^’ ]ń9ty’ Wy,dział’ wybór’ wolność, wojna, wojsko,
w wsek. W ększosc. Rada państwa, rajchsrat, reskrypt, rezerwa, redakcja 
rckurs, referat, reforma, relifija, rozprawa. Rzeczpospolita. Magistrat mandat 
manipulacja, marszałek, monarcha, monopol. Minister (m\ spraw wewnętrznych, 
^óśS^ćńń^ńTli} m i -°ńy’ ObrO^ krayow*j>  m'-oćw'eceńa, m\ wyznań 

oswecena, m. handlu), ministerstwo, m'inisteryjum. Jenerał.
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§. 56. Uwagi tyczące się praktyki.
Wyraz główny (tytułowy), powtarzający się w toku mowy, wypisz tylko raz lub 

dwa razy, później naznaczaj go znaczkiem powtarzania powszechnie znanym ,,; w wy­
kładzie więc o żelazie, znaczyłby ton znaczek żelazo. Jeżeli takie pojęcie tytułowe 
składa się z paru słów, np. wyprawy podbiegunowe, naznaczaj je znakiem ,,,.

W osnowie takiego wykładu mogą się także inne słowa w pewnych ustępach 
powtarzać, np. w wykładzie o żelazie pożytek, o wyprawach podbiegunowych 
Franklin; takowe wypiszesz również tylko raz, a później tylko jednym lub dwoma 
znakami początkowymi.

Zresztą możesz według uznania w wypadku pierwszym użyć sposobu drugiego, 
a w drugim pierwszego.

.... Nieboszczyk nie walczył wprawdzie orężem kruszcowym, ale walczył 
orężem słowa wymownego, orężem pióra doborowego, orężem przekonania głębo­
kiego, orężem wytrwałości żelaznej, orężem żmudnej i niezmordowanej pracy.

Tytuły znane osób naznaczaj tylko okazałym wykrzyknikiem, podobnież tytuły 
w listach. Kochany Przyjacielu! Wiem, iż nie opływasz w dostatkach, lecz ufam, 
iż w mym wyjątkowym położeniu nie odmówisz mi pomocy. —• Mam honor za­
prosić Wtto Pana na wieczorek muzykalny, odbyć się mający dnia 26. marca. — 
Tak tedy sądzę, że Szanowne Zgromadzenie zgodzi się na mój wniosek wystosowania 
adresu dziękczynnego do Najjaśniejszego Monarchy ’.

Dalsze słowa w przysłowiach znanych lub w ogóle w tekście ci znanym na­
znaczaj tylko kreską długą. Z jakim kto przestoje, takim się sam staje. — 
Mądry Polak po szkodzie.

Podobnież uczyń i z tekstem przez mówcę czytanym, jeżeli sądzisz, że ci dostęp­
nym będzie.

Jeżeli mówcy nastarczyć nie możesz, to opuszczaj na razie słjwa mniej ważne, 
zachowując miejsce na takowe. Nie zwlekając przekładu stenogramu na pismo zwy­
czajne, potrafisz część takich słów z pamięci powstawiać.

.... Przeciwności w życiu, czasem i zapoznanie nie zrażały go. Znosił je 
z chrześcijańską cierpliwością i kroczył dalej na wytkniętśj sobie drodze uczciwej 
i pożytecznej pracy. Nie doczekał się wprawdzie ostatecznego owocu ziarna rzuco­
nego przed blizlco 40 laty na niwę ojczystą, ale zostawił nam wzór obywatela, 
prawego i pracowitego. Oby wzór ten przyświecał nam wszystkim, tak młodej jak 
i starszej gieneracyji, obyśmy w życiu tym tak jasnym i przezroczystym znaleźć 
zechcieli zachętę do równie zacnego działania.

W stenogramach zachowanie interpunkcyji jest dla zrozumiałości potrzebne, dla­
tego w tym nie bądź bardzo oszczędnym. Po przejściu całej nauki i powtórzeniu 
części II. przepisuj dla ćwiczenia ustępy powieściowe, potym dziennikarskie; później 
każ sobie takowe dyktować. Doszedłszy do 70 słów na minutę, próbuj stenografować 
mowę wolniejszą, np. kazanie, nie zrażając się początkowym niepowodzeniem ; przy 
wytrwałości i zręczności można dojść do 140 słów na minutę i więcej.



Przykłady pisma skracanego zależnie,
Pierwszy ustęp pod tytułem „S 1 o wn o ś ć“ jest tensam, co na końcu cześn- J 

aby unaocznić różnicę pisma skracanego i nieskracanego. L-
Drugi ustęp jest wyjątkiem z mowy prof. Milewskiego, lnianej na /gromad™ ■ 

przedwyborczym dnia 24. kwietnia 1892. na zgromadzeniu

ri I"'"'1. ,
a mianowicie reforma waluty oraz reforma nnd?tS w d nader doniosłe reformy 
wiłem od tylu lat, że odnośne zapatlrZi/ln? Spi'Wie Waluty Piałem i mól
ludzi, którzy Sie tą trudną kwe^za mowa!1 e^Tun^Sd^01’^ kÓłU 
interesowanie się naukowe sprawa waluty to nie mnlJł względnie małe jest za-jedna z najdonioślejszych. ak TZJro^ k ie jestto
wynika z istoty przedmiotu a notefnm ’ ?°, nad®r trudnych reform; trudność jej
pragnie, aby wiele pieniędzy za swó? towar nj.a lnte,resow’ Jaka tu si? toczy. Producent 
pieniądz otrzymał wiele towaru Różnica to ’ ko”sum.ent PW™, aby za swój
żymy, że dziś produkcyia w znacznći mit ₽ ± W Vst?PnJe tym silniej, jeżeli zwa- 
każdoczesnój wartości pieuiadza zależy istotni? r-°”Je P°zyczonYm kapitałem, że stąd od tości pićniadza wywo^eŁ w LtSl. 1 UgÓ'T' Że kaŻda zmiana tdj war- 
i wierzycieli. PienMzz est 3ko śSfeSi obrotnh°do^h,, \ nitkowych dłużników 
zobowiązań; im wiecej w społeczeństwie on jest diilój miarą wartości, miarą
długoterminowych, tym wiecei nienożadam dl'' S'i kredyk’ ln? więcej zawióra sie umów 
pieniądza. Na mianie tćj wrtci 7a±T SPOi.e“Zenstwa Jest kazda z“ wartości 
niony; nie samoistny^ piyde on Ź Zysk to nieuPraw-
monetarnćj jest właśnie takim zyskom i takim krz^dom 'zaJobićT’ * 
uchylono d^ficyt/poczał^mZśrćć1/rza^l 7 W iP°rZadku’ toteż z chwila, gdy
waluty. Sprawę tę uważano za tak' tradn^ż?0^ u sPdec.ze“stwie o podjęciu reformy 
powołały oba rządy w ciągu marca h’ r‘ra^J państwa 
znawców o naiwaznieiszvch nunktarh +/ ankiety celem wysłuchania opinii i
zająć stanowisko zg ankieci«> karałem sie
stwa - starałem sie godnie iX Z7tl7- to najważniejszy interes kraju i pań- 
z tego zadania, nie^ moia tu rzeczą nriJiiJ . 1/Piez'?n*ować- Jaksie wywiązałem 
obecnie pp. Zgórski Piłat i ia z-irniA™™ ’ xi* Z^ stenogramy przemówień, a
maczeniu stenogramów tam wiec odsrłnrJ wsPdl“le wYdać głosy nasze w polskim tłu- 
jakie zająłem w aSie “onZf “ P° d°kładn,e’sze informacyje o\tanowisku,
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